First Corinthians- The Church and the Christian Community 

格林多前書 –教會和基督徒團體
Session 3 - 1 Corinthians 3:5-4:11 • Servants of Christ and His Church Community
第三課–主的僕役和祂的教會團體
Servants of the Lord (1Corinthians3:5-23)

主的僕役
1. a. Here Paul uses the image of the community as God's field. God's servants (Paul, Apollos, etc.) each perform separate works like planting and watering, but these tasks all work together in harmony for a fruitful harvest. Read Isaiah 5:1-2,7 and Hosea 10:1,13. How is this image used in the Old Testament?
保祿在這裡用團體的形象作為天主的莊田。天主的助手（保祿，阿頗羅，等等），每個履行自己的工作就像播種，澆灌。但這些工作需要共同努力和諧才能得到成果和收獲。閱讀依撒意亞書5：1-2,7和歐10：1,13。舊約怎樣使用這個形象？
 b. John 15:1-5 shows this Old Testament image fulfilled in the Church, which is the new vineyard of the Lord planted in the fertile soil. God the Father is the vinedresser and Jesus is the vine we need to be grafted into if we are to grow and be fruitful. How does Paul apply this familiar Scriptural image to the situation in Corinth?
若望福音15：1-5顯示了這個舊約的形象在教會中滿全，這是上主的新葡萄園種植在肥沃的土壤中。父神就是栽種者，而耶穌是我們成長、結果而需要依付著的葡萄樹。保祿如何將此熟悉的聖經形象應用在格林多的情況？
2. Paul describes himself as a "skilled master builder." The Greek for "skilled" is sophos, which also means "wise." Read 2 Chronicles 2:1,11-12. Who is Paul modeling himself after and why does Paul use this image? (Read also Catechism No. 756.)
保祿形容自己是一個 “熟練的建築師”(思高翻譯:精明的建築師)希臘的「熟練」是 “σοφός”sophos，這也是「精明，智慧」的意思。讀編年紀下2：1,11-12(思高: 一章十八節，二章十至十一節)。保祿在模仿誰？為什麼他選用這個模仿的形象？ （另見教理756號）
3. In verses 16-17, when Paul refers to the Church as the New Temple of God, he does not use the word heiron, which refers to the Temple generally. Instead he uses naos a word the Septuagint (the Greek translation of the Old Testament) uses to refer to the most sacred parts of the temple: either the Holy Place, the porch of the vestibule of the Temple, or the Holy of Holies, where God's presence dwelt on the mercy seat over the Ark of the Covenant. What point is made by this careful word choice?
在16-17節，保祿指的教會是主的新聖殿，他不使用這個詞 “ἱερόν” heiron，因它所指的一般的殿宇。相反，他用 “ναός”  naos至聖所，這個字七十賢士譯本（舊約的希臘文翻譯）用來指聖殿內最神聖的地方：無論是聖地，聖殿，或至聖所的門廊，天主都臨在那約櫃上的施恩寶座。為什麼要這樣謹慎地選擇這個用詞？
4. In verses 16-17, the pronoun ''you"(σύ) is plural in the Greek, not singular. Why is this significant?
在16-17節，代名詞 「你」 （σύ）在希臘文是眾數，而不是單數。為什麼這是值得注意呢？
5. What theme does Paul return to in verses 18-21?
保祿回到18-2l節的主題是什麼?
6. Re-read 3:5 and 3:21-22. By using images of Paul and Apollos as God's field hands and skilled workers, Paul focuses attention on God's servants who work to build up God's field and temple. How do these verses apply to the problem of quarreling factions in the Corinthian community?
重新讀3：5和3：21-22。以天主莊田的助手和熟練的工人來顯示保祿和阿頗羅的形象，保祿着重天主僕人那建立祂的莊田和聖殿的工作。如何將這些經文應用於格林多團體的紛爭上呢？
Trustworthy Stewards (1 Corinthians 4:1-7)

忠信的管理人
7. The word "steward," in the Greek oikonomos, is a servant in charge of running a household estate. The Church is God's household, where his Spirit and his family dwell. What does Paul say is required of stewards of God?
「管理人」這個詞，希臘文 （οἰκονόμους），是管理一個家園的僕人。教會是天主的家庭，祂的聖神和祂的家人居住的地方。保祿說什麼是天主的管家必需具備的呢？
8. a. Paul quotes Scripture six times in chapters 1-3, often prefacing the quote with the phrase "it is written." Then in 4:6 Paul writes "that you may learn by us not to go beyond what is written." Look up the Old Testament texts Paul quotes: Isaiah 29:14 (quoted in 1:19), Jeremiah 9:24 (quoted in 1:31), Isaiah 64:4, 65:17 (quoted in 2:9), Isaiah 40:13 (quoted in 2:16), Job 5:13 (quoted in 3:19), and Psalm 94:11 (quoted in 3:20). What recurring themes are found in these passages?
在1-3章保祿引用的經文共六次，在引言中再三引用片語“經上記載”然後，在4：6保祿寫道：「好叫你們跟我們學習『不可越過所記載的。』」查一查舊約經文保祿引用：依撒意亞29:14（在1:19引用），耶肋米亞9:24(思高：23)（1:31中引用），依撒意亞64：4(思高：3)，65:17（在2：9引用），依撒意亞40:13（2:16引用），約伯傳5:13（3:19中引用），和聖詠94:11（以3:20引用）。在這些段落中找到怎麼反复出現的主題？
b.  How do the recurring themes in these Old Testament passages help shed light on what Paul means when he says that the Corinthians should "not go beyond what is written"?
當保祿在格林多前書說「不可越過所記載的，」……。這些舊約經文中反复出現的主題，如何有助於揭示保祿的意思呢？
Conclusion of Chapters 1-4 (1 Corinthians 4:8-21)

一至四章的結論
9. a. Read 1 Corinthians 4:8-13, in which Paul portrays a stark contrast between the believers in Corinth and the apostles. List the way he describes each of them, below.
閱讀格林多前書4：8-13，其中保祿描繪格林多信徒和宗徒之間的鮮明對比。試表列如下。
	Corinthians
	Apostles

	
	


b. In 1 Corinthians 2:2, Paul says he "decided to know nothing among you except Jesus Christ and him crucified." How does the above description of the life of the Apostles echo the life of Christ and witness to the core message of the Gospel: Christ crucified?
在格林多前書2：2，保祿說，“在你們中不知道別的，只知道耶穌基督，這被釘在十字架上的耶穌基督。” 上面描述的宗徒生活如何呼應基督的生命和見證福音的核心信息：「在十字架上的基督」？
10. In 4:14, Paul once again uses a familial description to refer to his relationship with the Corinthians. What terms does Paul use? Why can Paul refer to himself in this way?
在4:14，保祿再次利用家屬的用語來指出他與格林多人的關係。保祿用什麼詞彙？為什麼保祿以這種方式提到自己？
